
 
تلویزیون

جزئیاتیازسریال»سلمانفارسی«
 اثری  که  پخش  جهانی  دارد

تاکنـــون ۲۵ درصـــد از سـریــــال 
»سلمان فارسی« به تولید رسیده و قرار است با 
پایان تولید پخش آن به صورت جهانی صورت 
بگیرد. داوود میرباقری البته حدود ۲۰ سال 
است که تلاش داشت این سریال را به تولید 
برساند و طی یکی دو سال گذشته مقدمات 
پیش تولید و ساخت آن بالاخره فراهم شد. 
احسان ناظم بکایی، مدیر روابط عمومی این 
سریال در برنامه صبحگاهی شبکه یک سیما 
حضور یافت و توضیحاتی درباره بزرگترین 
پروژه سریالی این روزهای تلویزیون ارائه 
کرد. ناظم بکایی در بخشی از سخنانش درباره 
سریال »سلمان فارسی« و بازیگران آن بیان 
کرد: سریال به شدت پربازیگر است و بازیگرانی 
از یونان، ارمنستان و مراکش جلوی دوربین 
رفته اند. »هشام .رستم« از تونس که اسکار 
بازیگری دارد از بازیگران این سریال است، در 
فصل حجاز بازیگرانی از کشورهای عربی و در 
فصل ایران بازیگرانی از قفقاز و آسیای مرکزی 
اضافه می شوند. وی با اشاره به پخش جهانی 
آن اظهارکرد: این مجموعه به معنای واقعی 
بین المللی و بین ادیانی است و پخش آن هم 
به صورت جهانی آغاز می شود. ناظم بکایی 
همچنین گفت: در شهرک غزالی بیش از 
۲۰ کارگاه وجود دارد و دوستان در حال 
کار هستند. همه عوامل بیمه کرونا شده اند. 
هر دو هفته یکبار هم تست پی سی آر گرفته 
می شود. وی همچنین درباره بازیگران ایرانی 
سریال یادآور شد: فرهاد اصلانی در نقش 
یک تاجر که سلمان را از ایران به بیزانس 
منتقل می کند، محمدرضا هدایتی در نقش 
یک شخص هندی، مهدی فقیه، علیرضا 
مهران، احترام برومند و داریوش فرهنگ از 
جمله بازیگران سریال هستند. عوامل پشت 
دوربین سریال نیز همه ایرانی هستند. این 
فعال رسانه ای درباره روند تولید سریال نیز 
عنوان کرد: ساخت این سریال حدود پنج 
سال طول می کشد. رئیس صداوسیما تاکنون 
3 بار در پشت صحنه سریال حضور پیدا کرده 
است. ناظم بکایی در پایان بیان کرد: سه فصل 
در این سریال روایت می شود؛ فصل ایران در 
دوره ساسانی که تا به حال در بخش نمایشی 
هیچگاه سمت آن نرفته ایم، تاریخ عصر بیزانس 
و فصل حجاز که دوره اسلام را نشان می دهد. 
تاکنون بخش زیادی از فصل بیزانس که ۲۵ 
درصد از کار است تصویربرداری شده است. این 
فصل تولید سختی هم دارد و جاده ای است و 
سلمان فارسی سرگشته از این دیر به آن دیر 
و از این کلیسا به آن کلیسا می رود و نهایتا با 
راهنمایی ها به سمت حجاز حرکت می کند تا 

منجی موعود را ببیند.

خبـــر 
مدیرعاملخانههنرمندانایران:

 وضع بودجه 
خانه هنرمندان خوب نیست

مدیرعامل خانه هنرمندان ایران با بیان اینکه 
در سالجاری هنوز هیچ کمکی از طرف وزارت 
ارشاد و شهرداری تهران به این مجموعه انجام 
نشده، گفت: این روند طبیعی است چون در 
هر دو بخش با تغییر و تحول روبه رو بوده ایم. 
مجید رجبی معمار افزود: وضعیت بودجه خانه 
هنرمندان امسال هم همچون سال گذشته 
نامساعد است و از این نظر با تنگناهای بسیاری 
روبه رو هستیم ولی منتظریم تا مدیران جدید 
در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و شهرداری 
مستقر شوند تا بتوانیم مذاکرات جدی تری درباره 
کمک های مالی به خانه هنرمندان و انجمن های 
هنری انجام بدهیم. او با ابراز تاسف از شرایط 
معیشتی بخش بزرگی از جامعه هنری در دوران 
دشوار کرونا اضافه کرد: از پیگیری وزیر ارشاد 
برای کمک به هنرمندان استقبال می کنیم و 
امیدواریم به زودی کمک هایی به جامعه هنری و 
دارندگان هنر کارت انجام بشود که ظاهرا مصوبه 
دولت هم در این زمینه آمده است. به هرحال همه 
می دانیم در وضعیت فعلی، شرایط اقتصادی 
بسیاری از هنرمندان مساعد نیست و مجموعه 
کمک هایی که سال گذشته انجام شد، مبالغ 
ناچیزی بود. به همین دلیل امیدواریم مساعدت 
دولت هرچه زودتر عملیاتی شود. رجبی معمار در 
ادامه با بیان اینکه همچنان تعطیلی فعالیت های 
حضوری خانه هنرمندان شامل اجرای نمایش ها 
و برپایی نمایشگاه ها ادامه دارد، از استقبال 
مخاطبان از برنامه های این مجموعه که به 
صورت لایو در فضای مجازی انجام می شود، 
ابراز خوشنودی کرد و گفت: خوشبختانه این 
بخش از فعالیت های ما با استقبال خوبی روبه رو 
شده است و همچنان روزی دو لایو داریم. ضمن 
اینکه این برنامه ها به فاصله کوتاهی به صورت 
IGTV   هم در دسترس است تا کسانی که موفق 
نشده اند از پخش زنده آنها استفاه کنند، با فاصله 
زمانی کوتاهی، بتوانند از این برنامه ها دیدن 
کنند. او تصریح کرد: به هرحال تلاش کردیم 
در این تعطیلی طولانی مدت، خلأ برنامه های 
حضوری را جبران کنیم زیر ا در هر حال شرایط 
سختی است. هرچند که برگزاری نمایشگاه و 
اجرای نمایش ها باید به صورت زنده باشد و به رغم 
اینکه واکسیناسیون روند سریع تری گرفته، ولی 
همچنان آمار درگذشتگان روزانه کرونا، بالاست 
که امیدواریم با واکسینه شدن بخش بزرگی از 
جامعه، فعالیت های فرهنگی و هنری هم بتواند 
از این رکود خارج شود و به توسعه بیشتری 

دست یابد.

بازیگر سینما گفت: مردم در فیلم   ها قهرمان را 
دوست داشتند و در مقابل بازی ها در فیلم واکنش 
نشان می دادند. متاسفانه در حال حاضر سینمای 
ما قهرمان ندارد. سعید راد افزود: زمانی که ۵ ساله 
بودم، پیش عموها، پدربزرگ و مادربزرگم بودم  
و با آنها از سنگلج به شمیران آمدیم؛ درواقع من 
بچه شمیران هستم. وی درباره حضورش در 
فیلم »صادق کُرده« ساخته ناصر تقوایی بیان 
داشت: تهیه کننده این فیلم موافق حضور من 
در صادق کرده نبود. حتی یکی از بازیگران برای 
تهیه کننده نوشته بود که اگر سعید راد نقش 
صادق کرده را بازی کند دیگر در آن دفتر فیلم بازی 
نمی کند و این حرف باعث رنجش من شده بود. به 
ناصر تقوایی گفتم دیگر نمی آیم و او در پاسخ به من 
گفت »یا صادق کرده را تو بازی می کنی یا من در 
آن دفتر فیلم نمی سازم« و در نهایت من نقش فیلم 
بازی کردم. وی درباره علت مخالفت تهیه کننده 
صادق کرده، ادامه داد: به دلیل اینکه بهروز وثوقی در 
آن دفتر فیلم های زیادی از جمله گوزن ها و خاک را 
کار کرده بود و این نقش را برای او درنظر گرفته بود. 
نقش »تنگسیر« را قرار بود من بازی کنم که به بهروز 
وثوقی داده شد و انتخاب درستی بود، شاید من 
نمی توانستم به آن شکلی که امیر نادری می خواست 
آن نقش را درآورم. سعید راد با بیان اینکه قرار بود 
در فیلم »ناخداخورشید« ساخته ناصر تقوایی بازی 
کند، تصریح کرد: داریوش ارجمند آن نقش را بسیار 
خوب بازی کرد اما اگر من حضور داشتم به شکل 
دیگری می شد زیرا من اسحله وینچستر گرفته بودم 
و در خانه تمرین می کردم که نشد بازی کنم. وی با 
بیان اینکه » سفرسنگ« برای او یک شناسنامه بود، 
گفت: از مسعود کیمیایی در بازیگری درس های 
زیادی گرفتم. در شروع فیلمبرداری تیپ کُردی 
در نمی آمد و مسعود کیمیایی می گفت یک جای 
کار ایراد دارد، من هم خیلی ناراحت شده بودم. 
یکدفعه آقای کیمیایی با بلندگویی که در دستش 
بود با صدای بلند گفت سعید مشکل را پیدا کردم، 
گام هایت را بلندتر بردار و درست همان چیزی شد 
که می خواست. این جزئی نگری یعنی کارگردان 
به خوبی صحنه را می شناسد. »راد« خاطرنشان 

کرد: در فیلم »خط قرمز« که یکی از کارهای خوب 
من است، مسعود کیمیایی طوری حرکت ها را 
نقاشی می کرد که من به راحتی متوجه می شدم 
باید چکاری انجام بدهم، یعنی من را از یک فضای 
معمولی درمی آورد و به یک آدم عصبی که خون بالا 
می آورد و در عین حال امنیتی بود، تبدیل کرد. در 
آن زمان کارگردان های خوب زیاد نبودند و وجود 

کارگردان هایی مانند مسعود کیمیایی نعمت بود.
دستمزد»فردین»ازمنبیشتربود

وی درباره دستمزد بازیگرها نیز توضیح داد: 
دستمزد محمدعلی فردین از همه ما بیشتر بود 
و بعداز او بهروز وثوقی و بعد من. البته دستمزدها 
متغیر بود. به عنوان مثال، دستمزدی که من 
برای فیلم »هدف« به خاطر پورسانت گرفتم از 
فردین بیشتر بود. زمانی که فردین دستمزدش 
3۰۰ هزارتومان و بهروز وثوقی ۲۰۰ هزار تومان 
می گرفت، دستمزد من ۱۵۰ هزار تومان بود. وی با 
بیان اینکه قصه »عقاب ها« جدید بود، گفت: در این 
فیلم سکانسی که من با اسلحه عراقی ها را می زدم 
و جمشید هاشمپور از هلی کوپتر می پرید، خیلی 
واقعی و طبیعی بود. یادم می آید وقتی برای اولین بار 
در سینما این فیلم را می دیدیم، زمانیکه هاشم پور 
از هلی کوپتر می پرید، مردم دست  زدند. مردم در 
فیلم   ها قهرمان را دوست داشتند و در مقابل بازی ها 
در فیلم واکنش نشان می دادند. متاسفانه در حال 
حاضر سینمای ما قهرمان ندارد. وی درباره همکاری 
خود با احمدرضا درویش در فیلم »دوئل« نیز توضیح 
داد: آقای درویش من را خیلی دوست داشت و انصافا 
در فیلم »دوئل« پای من ایستاد. در آن زمان که از 
من دعوت کرد تا در این فیلم حضور داشته باشم 
فیلم »متولدماه مهر« او هم اکران بود که به من گفت 
»متولدماه مهر« در سینما آفریقا در حال اکران است، 
دوست دارم شما این فیلم را ببینید و با کار من آشنا 
شوید. من بعداز دیدن فیلم به دفتر او رفتم و درباره 
فیلم باهم صحبت کردیم درویش در فیلم »دوئل« 
برای من فرش قرمز پهن کرد. در »دوئل« یک نقش 
منفی خولی منش چندوجهی که آن را بسیار دوست 
داشتم توسط آقای درویش به من داده شد. سعید 
راد با بیان اینکه یکی از بهترین نقش هایش »دوئل« 

است، خاطرنشان کرد: یادم می آید در اولین نمایش 
جشنواره در سینما سپیده زمانی که اسم من در اول 
فیلم آمد مردم از خوشحالی دست می زدند و من 
از خوشحالی اشک می ریختم. بعداز سال ها دوباره 
با مردم فیلم می دیدم. وی با بیان اینکه بازی های 
هدیه تهرانی را دوست دارد، بیان داشت: هدیه 
تهرانی در جایی با او مصاحبه شده بود و پرسیده 
بودند که چرا در فیلم »دوئل« نقش بسیار کم بود را 
پذیرفته است؟ او در پاسخ گفته بود حضورم در این 
فیلم برای خوشامدگویی به سعید راد است. چنین 
رفتاری فقط از یک بازیگر حرفه ای برمی آید؛ هروقت 
از من درباره بهترین بازیگر زن سوال می کنند من نام 
او را می گویم. وی با بیان اینکه بازیگر با دو موضوع 
آشنایی کامل داشته باشد، افزود: مهمترین آن 
تکنیک بازی است که بازیگر باید بداند. یک بازیگر در 
کار با کارگردان هایی مانند مسعود کیمیایی و امیر 
نادری این مشخصه را به خوبی می تواند درک کند و 
من تکنیک بازی را از امیر نادری یاد گرفتم. مهمتر 
از تکنیک، حس بازیگری است که اگر هردو را باهم 

داشته باشیم یک بازیگر خوب هستیم.
منتظریکنقشخوبهستم

راد در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه از روندی که 
از شروع بازیگری تا به امروز طی شده راضی است، 
پاسخ داد: اگر به عقب برمی گشتم بازهم بازیگر 
می شدم. من هنوز هم تشنه تجربه در بازیگری 
هستم، سعی دارم فرم بدنم را نگه دارم و هنوز هم 
منتظر یک نقش خوب هستم. من معتقدم بودن یک 
بازیگر، وابسته به حضور مداوم اوست و این بودن 
جلوی دوربین است. زمانیکه دوربین دیجیتال 
شد از آن خوشم نمی آمد اما بعد دیدم امروز دنیا با 
دیجیتال کار می کند. وی درباره بهترین بازیگران 
سینمای ایران بیان داشت: پیمان معادی بسیار 
بازیگر فیزیکالی است و حامد بهداد خوب بازی 
می کند. امیر جدیدی متین و فوق العاده ورزشکار 
خوبی است؛ چند نقش بسیارخوب از او دیده ام. 
شهاب حسینی آنقدر خوب بازی می کند که جایزه 
بین المللی گرفته است و هدیه تهرانی بازی های 
درخشانی دارد و همه فیلم های او حتی فیلم های 

تجاری اش را هم دیده ام.

فیلمبرداری سریال تاریخی »جیران« به 
کارگردانی حسن فتحی این روز ها در شهر 
قزوین ادامه دارد. پس از آنکه تمامی عوامل 
گروه سریال جدید حســن فتحی واکسن 
کرونا دریافت کردند، تصویربرداری سریال 
تاریخی »جیران« در شهر قزوین ادامه 
پیدا کرد. فیلمبرداری بخش هایی از این 
سریال پیش از این در شهر های خوانسار و 
گلپایگان انجام شد و گروه پس از بازگشت 
به تهران به دلیل عدم واکسیناسیون ادامه 
تصویربرداری را متوقف کردند. سرانجام 
پس از واکسیناسیون تیم توسط دانشکده 
علوم پزشکی قـــزوین، فیلمبرداری در 
این شهر تاریخی ادامـه پیدا کرد. سریال 
»جیران« به کارگــردانی حســـن فتحی 
و نویسندگی احســان جوانمرد و حسن 
فتحی و تهیه کنندگی اسماعیل عفیفه، 
قرار است سال ۱۴۰۰ به صورت اختصاصی 
از فیلیمو پخش شود. بهرام رادان، پری ناز 
ایزدیار، امیرحسین فتحی، امیرجعفری، 
رویا تیموریان، مهدی پاکدل، رعنا آزادی ور، 
کتانه افشاری نژاد، ستاره پسیانی، غزل 
شاکری، مرتضی اسماعیل کاشی، هومن 
برق نورد، مهدی کوشکی، سمیرا حسن پور، 
فاطمه مسعودی فر، بهناز نازی، غلامرضا 
نیکخواه، سیاوش چراغی پور، محمد شیری، 
حمیدرضا نعیمی، رضا جهانی، الهام نامی، 
نهال دشتی، سینا رازانی، بهنام شرفی، پاشا 
جمالی، حسن موذنی، نسرین نکیسا، محمد 
مژدهی، عباس توفیقی، فرشید صمدی پور، 
عباس ظفری، راستین عزیزپور، علی اشمند، 
پرویز بزرگی، رضا داودوندی و با حضور مریلا 
زارعی در نقش مهدعلیا بازیگران این سریال 

تاریخی هستند.

ادامه  فیلمبرداری  
»جیران« 

دفتر موسیقی معاونت هنری وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامــی در دو هفته 
نخست شهریورماه مجوز ۱۶۶ تک آهنگ 
و ۱۴ آلبوم را صادر کرده است. آلبوم »راه 
شیراز« به خوانندگی محمدذاکر حسین 
و به سفارش سازمان فرهنگی شهرداری 
شیراز که محتوایی پژوهشی در راستای 
احیا، حفظ و اشاعه موسیقی و ادبیات 
عامه شیراز دارد، از جمله آلبوم هایی است 
که در نیمه نخست شهریور مجوز دریافت 
کرده است. همچنین آلبوم »سپنددل« 
به خوانندگی وحید تاج و آهنگسازی 
محمدرضا عزیزی با اشعاری از هوشنگ 
ابتهاج، دکتر محمدرضا شفیعی کدکنی، 
رهی معیری، زنده یاد افشین یداللهی و... و 
آلبوم »دورت بگردم ایران« به آهنگسازی 
مسعود نکوئی اثری از گروه کُر کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان کرمان 
شامل قطعاتی با موضوع ایران شناسی و 
اقوام ایرانی به صورت کرال ارکسترال و با 
عنوان کنسرت کتاب که به منظور آشنایی 
کودکان با اقوام و شهرها تولید شده است، 
در دو هفته نخست این ماه مجوز گرفته اند.

کمـــدی فانتزی »گل سرخ« طبق 
برنامه ریزی ها قرار است اواسط پاییز 
امسال بـــه اکران عمومی در سینماها 
برسد. سازنــدگان به همین مناسبت از 
نخستین پوستر فیلم نیز رونمایی کردند. 
زنده یاد علی انصاریان در این فیلم نقش 
یک خواننده غیرمجاز را بازی کرده است 
که به زبان انگلیسی تسلط ندارد، ولی 
اصرار به خوانـــدن ترانه های انگلیسی 
دارد. پوریا پورسرخ، محمدرضا هدایتی، 
علی انصاریان، مریم امیرجلالی، بهراد 
خرازی، محمد فیلی و افشین سنگ چاپ، 
مجید شهریاری، شراره رخام، شیوا خسرو 
مهر، شیوا طاهری، مهدی امینی، علی 
کوچولو، مهدی حسینی، مریم نقیب، 
شیما جوهری، هدی استواری و مسعود 
حقی بازیگران اصلی فیلم هستند. ویلما 
الس بازیگر آلمانی سینما و تلویزیون ترکیه 
و هولیا دیکن دیگر بازیگر ترکیه ای در این 

فیلم بازی داشته اند.

»وحید تاج«  برای 
آلبومش مجوز گرفت

اکران فیلمی با بازی 
»انصاریان« 

رو بــــه رو
مسعودرداییمطرحکرد

لزوم خانه تکانی در شوراهای پروانه ساخت 
تهیه کننده فیلم سینمایی »فیگور« ضمن ارائه توضیحاتی 
درباره زمان اکران این فیلم بیان کرد که عده ای مدام در شورای 
پروانه ساخت و نمایش حضور دارند اما تاثیری ندارند! تهیه کننده 
فیلم سینمایی »فیگور« به کارگردانی پویا پارسا مقام بیان 
کرد: در حال فراهم آوردن مقدمات اولیه اکران »فیگور« 
هستیم و اگر امکانش باشد ظرف چند ماه آینده این فیلم را به 
نمایش می گذاریم. با این حال فعلا وضعیت سینماها به دلیل 
همه گیری کرونا و ترس مردم از ابتلا مناسب نیست. احتمالا 
۶ ، ۷  ماه دیگر این وضعیت بهتر می شود. از سوی دیگر این را 
هم باید در نظر گرفت که تعداد زیادی از فیلم ها اکران نشده اند 
و وضعیت نامشخصی دارند. وی افزود: در یکسال ونیم گذشته 
تعداد انگشت شماری از فیلم ها تن به اکران داده اند و تعداد 
قابل توجهی از آنها انباشته شده اند. از سوی دیگر سینما تولیدات 
جدید هم داشته و باید چاره ای برای این موضوع اندیشیده شود. 
درست است که حالا واکسیناسیون شتاب پیدا کرده است اما 
هنوز تا عادی شدن و دستکم بهترشدن شرایط فاصله داریم 
و به نظرم حداقل ۶،۷ ماه زمان می برد تا وضعیت درست شود. 
برنامه ریزی ما هم این است که »فیگور« تا انتهای امسال به 
نمایش دربیاید. ردایی مطرح کرد: برای یک فیلم تعداد زیادی 
از عوامل زحمت می کشند، هزینه می کنند و گمان می کنند در 
صورت برخورداری از شرایط یک اکران خوب می توانند جذب 
مخاطب کنند، آنها چنین تصوری دارند مثلا تصور ما هم این 
است که »فیگور« این قابلیت را دارد که تعدادی از مخاطبان 
را به خود جذب کند، ما هم می دانیم مانند یک فیلم کمدی 
نمی تواند در فروش موفق باشد اما توجه جامعه هدف خودمان 

را جلب می کند.
حرکتمثبتیازشوراهاندیدهایم

این تهیه کننده اظهارکرد: برداشت مخاطبان با نگاه فیلمسازان 
تفاوت هایی دارد هر فیلمسازی با این تصور که فیلمش مخاطب 
دارد اقدام به ساخت اثر می کند مثلا ما هم فکر می کنیم فیگور 
می تواند به عنوان یک فیلم معمولی خوب مخاطب داشته 
باشد و در شرایط عادی و ایمن می تواند مخاطبان خود را به 
سینما بکشاند. وی گفت: برای حل مشکل اکران باید ببینیم 
سازمان سینمایی چه سیاستگذاری  خواهد داشت ضمن اینکه 
سامان دادن وضعیت شورای صنفی اکران هم بسیار مهم است. 
سازمان سینمایی باید تسهیلاتی برای فیلم هایی که تمایل 
به اکران دارند در نظر بگیرد چون به هرحال فروش فیلم ها در 
این وضعیت کرونایی با زمان عادی متفاوت است اما دیدیم 
که بسته های حمایتی که سازمان سینمایی در نظر گرفت 
دارای شرط و شروطی بود که به نظرم این شرط ها خوب نبود 
این در حالی است که شرایط کرونا ناخواسته بود و در این میان 
سینماگران هم بسیار متضرر شدند بنابراین باید مورد حمایت 
قرار بگیرند و این حمایت ها به صورت ثابت باشد و نه با شرط و 
شروط. ردایی در پایان با اشاره به تغییر رئیس سازمان سینمایی 
گفت: هر فردی که بر سر کار می آید باید در شوراهای پروانه 
ساخت و نمایش تغییراتی ایجاد کند. اساسا همواره شوراهای 
پروانه ساخت و نمایش متشکل از جمع محدودی بوده که ما 
مدام نام آنها را یا در شورای پروانه ساخت می بینیم و یا در شورای 
پروانه نمایش. این اعضا مدام در این شوراها در رفت وآمد هستند. 
اگر این افراد خیلی تاثیرگذار بودند در این سال هایی که سینما 
متضرر شد، نقش ایفا می کردند و برنامه هایی در نظر می گرفتند 
گویا آنها تصمیم گیری مناسبی نداشتند! چرخش این افراد در 
این سمت ها هیچوقت تاثیری نداشته البته ممکن است آنها 
در جاهای دیگر مفیدتر باشند اما در این سال ها در این شوراها 

حرکتی از آنها ندیده ایم.

کوتــاه
سریال »تب وتاب« کلید خورد

سریال »تب وتاب« به کارگردانی داریوش مختاری به تازگی 
جلوی دوربین رفته است. مهدی شفیعی تهیه کننده سریال 
بیان کرد: تصویربرداری سریال »تب وتاب« با موضوع ملودارم 
اجتماعی از روز یکشنبه ۲۱ شهریور با ضبط صحنه های خارجی 
آغاز شد. این سریال با موضوع خانواده ایرانی و توجه به سبک 
زندگی آماده می شود. وی افزود: در این مجموعه تلاش شده تا 
موضوعاتی که خانواده با آن درگیر است را در بستر یک ملودرام 
اجتماعی روایت کنیم. این سریال در ۲۵ قسمت آماده خواهد 
شد و امیدواریم طبق برنامه ریزی کار پیش برود. این تهیه کننده 
در ادامه درباره پیش بینی زمان تصویربرداری سریال افزود: در 
شرایط معمول با تلورانس ۵ تا ۱۰ درصدی سریال نزدیک به ۶ 
یا ۷ ماه تصویربرداری دارد اما متاسفانه شرایط با توجه به شیوع 
کرونا قابل پیش بینی نیست. تمهیدات لازم برای پیشگیری در 
کار انجام می شود اما ابتلا به بیماری قابل پیش بینی نخواهد بود. 
با توجه به این مهم که سریال تعدد بازیگر و تنوع لوکیشن خواهد 
داشت، امیدواریم که بدون مشکل و بروز اتفاقات غیرمترقبه کاری 

باکیفیت و در خور توجه ارائه دهیم. 

داوری جشنواره موسیقی جوان کلید خورد
داوری مرحله مقدمـــاتی پانزدهمین جشنواره ملی موسیقی 
جوان پس از دریافت حــدود ۲۵۰۰ اثر، به ۲ صورت حضوری و 
مجازی آغاز شد. در مرحله مقدماتی جشنواره پانزدهم در حدود 
۲۵۰۰ اثر در بخش های موسیقی دستگاهی، موسیقی کلاسیک، 
موسیقی نواحی، آفرینش در تکنوازی و آهنگسازی به جشنواره 
ارسال شده است که از این تعداد ۱۱۲۰ اثر مربوط به بخش 
موسیقی دستگاهی، ۴۱۰ اثر مربوط به بخش موسیقی کلاسیک، 
۷۷۰ اثر مربوط به بخش موسیقی نواحی، ۶۰ اثر مربوط به بخش 
آفرینش در تکنوازی و ۱۰۰ اثر مربوط به بخش آهنگسازی است. 
در روزهای آتی این تالار میزبان داوری دیگر بخش ها نظیر دف، 
تنبک، آواز، عود، قانون، ویلنسل، کنترباس، پیانو، ویلن و ویولا 
خواهد بود. در بخش غیرحضوری نیز داوران با تمهیداتی که ستاد 
برگزاری جشنواره در نظر گرفته است آثار را به صورت مجازی 
بررسی می کنند. بعداز اتمام داوری، اسامی راه یافتگان به مرحله 
نهایی از سوی دبیرخانه پانزدهمین جشنواره ملی موسیقی جوان 
اعلام می شود. کلیه آثار که به صورت فایل ویدئویی دریافت شده 
است، پس از احراز هویت و بررسی مقدماتی توسط کارشناسان 
دبیرخانه، به صورت گمنام و کُدگذاری شده به فایل های صوتی 
تبدیل شده و توسط اعضای هیات داوران بررسی و ارزیابی 
می شود. پانزدهمین دوره جشنواره ملی موسیقی جوان همانند 

سال گذشته به صورت مجازی برگزار می شود. 

سعیدراد:

 سینمای  ما  
قهرمان  ندارد

بهرنگ توفیقی پس از ساخت سریال »آقازاده« در 
سال ۹۹، کارگردانی سریال در حال پخش »افرا« را 
پذیرفت؛ مجموعه ای که متن آن برایش »ایده آل« بوده 
است وی گفت: »افرا« از آن دسته فیلمنامه هایی بود که 
اگر آن را نمی ساختم، حتما پشیمان می شدم و اصلا 
دلم نمی خواست شخص دیگری این سریال را کار کند. 
کارگردان سریال های »پدر«، »زیرپای مادر«،  »آمین« 
و »پشت بام تهران« درباره اینکه چرا برای ساخت 
»افرا« به سراغ موضوع محیط زیست رفته است؟ 
اظهارکرد: در درجه اول نمی شود گفت برای ساخت 
این مجموعه ما به سراغ محیط زیست رفتیم؛ چراکه 
اول فیلمنامه این کار به من پیشنهاد شد که یکی از 
کاراکترهایش هم محیط بان بود. درواقع این سوال 
باید از نویسندگان کار پرسیده شود. وقتی فیلمنامه 
را خواندم نمی خواستم از دستش بدهم و دوست 
داشتم حتما خودم این کار را بسازم. با وجودی که آن 
روزها درگیر سریال »آقازاده« بودم اما قبول کردم و 
کار را ساختم. توفیقی در ادامه درباره اینکه با توجه به 
حساسیت های بخش محیط زیست و انتقادهایی که 
همواره به آن وارد است، برای ساخت »افرا« محدودیتی 
در پرداخت قصه داشتید؟ خاطرنشان کرد: آنقدری که 
قرار بود در قصه »افرا« به بحث محیط زسیت پرداخته 
شود، راجع به آنها حرف زدیم؛ البته ممکن است 
بعدها واکنش ها و نارضایتی هایی از سوی مدیران و 
دست اندرکاران ایجاد شود اما در طول ساخت سریال، 
محدودیتی نداشتیم و مواردی که می خواستیم به آنها 
اشاره کنیم صورت گرفت. آنچه که اقتضای قصه »افرا« 
بود به آن پرداخته شد و ما درگیر ممیزی نبودیم. 
کارگردان سریال »افرا« افزود: به نظرم به سیستم 
مدیریت محیط زیست همیشه انتقاد وارد شده است. 
بخشی از موضوع محیط زیست کشورمان هم برای 

خود مردم نیاز به فرهنگسازی دارد؛ چراکه خیلی از 
عواملی که به محیط زیست آسیب می زنند، متاسفانه 
خود مردم هستند که عده ای نادانسته این کار را 
می کنند و برخی می دانند و رعایت نمی کنند؛ بنابراین 
مشکلات ما در محیط زیست، تنها به بخش مدیریت 
مربوط نمی شود و همانطور که اشاره کردم بخشی از 
آن به فرهنگسازی نیاز دارد که البته این بخش خیلی 
به سریال ما برنمی گردد، ان شاءا... در کارهای بعدی 

فرهنگسازی بیشتری اتفاق بیفتد.
طرحموضوعاتدرقالبنمایش

او سپس درباره اینکه برخی ها فکر می کنند موضوع 
محیط زیست فقط در قالب مستند جـــذاب است، 
درباره پرداختن به این موضوع در قالب نمایش و 
اینکه چقدر می تواند تاثیرگذار باشد؟ تصریح کرد: 
اساسا به نظرم پرداختن به همه موضوعات در قالب 
نمایشی، هم مخاطبان بیشتری خواهد داشت و هم 
اینکه قاعدتا به خاطر گستردگی مخاطب می تواند 
تاثیرگذارتر باشد. از طرفی دیگر وقتی موضوعی چون 
محیط زیست با قصه و درام آمیخته می شود، می تواند 
بیشتر تاثیرگذار باشد، اما نکته ای که باید در نظر گرفت 
این است که وقتی بحث محیط زیست از قالب مستند 
خارج می شود و وارد داستان می شود، به نوعی با درام 
و قصه تنیده می شود و کاراکترهای نمایشی هم به 
سبب ویژگی هایی که دارند، موردپسند افرادی که 
سفارش دهنده کار هستند واقع می شوند؛ البته کار ما 
سفارشی نبود. ما دوست داشتیم به این موارد در »افرا« 
اشاره کنیم به همین خاطر مسئول قصه ما، محیط بان 
است و درباره فردی صحبت می کنیم که در عین حال 
که محیط بان است، اخلاق تندی هم دارد و حالا در 
ادامه داستان خواهید دید که جوابش را هم از این 

اخلاقش می گیرد و از عصبی بودنش لطمه می خورد.

نمیخواستیمبهکرونابپردازیم
توفیقی با تاکید بر اینکه اجــازه نداده اند کرونا 
بر »افرا« تاثیر منفی بگذارد، درباره دشواری های 
ساخت سریال در ایام کرونا توضیح داد: به دلیل اینکه 
نمی خواستیم در کارمان به موضوع کرونا اشاره 
داشته باشیم، صحنه هایی که هنرور زیاد داشتیم و 
مردم هم حضور داشتند و بازیگران باید بدون ماسک 
ایفای نقش می کردند، خیلی برایمان سخت بود. 
زمان داستان »افرا« به سال ۹۸ برمی گردد؛ یعنی 
اصلا نمی خواستیم به کرونا بپردازیم که متاسفانه 
دشواری های زیادی داشتیم و ۲ راه بیشتر برای 
کارمان نداشتیم؛ یکی اینکه یا باید از خیلی مسائل 
می گذشتیم و یا اینکه زحمت عوامل را بیشتر 
می کردیم که ما راه دوم را انتخاب کردیم؛ بنابراین 
همه عوامل به ویژه دستیاران اذیت شدند و واقعا این 
کار تلاش مضاعف می خواست که با تلاش همه عوامل 
صحنه و بازیگران دشواری های کرونا کمتر به چشم 
خورد. به نظرم »افرا« برایم ایده آل بود و اجازه ندادیم 
کرونا روی آن تاثیر منفی بگذارد. کارگردان »افرا« 
گفت: در طول ساخت سریال عوامل واکسینه نشده 
بودند و خداراشکر تا پایان کار کسی درگیر کرونا 
نشد. بلافاصله بعداز اتمام سریال خودم درگیر این 
بیماری شدم و اکنون بهبود یافتم. وی در ادامه درباره 
اینکه ابتدا قرار بود سریال »۸۷متر« کیانوش عیاری 
از شبکه یک به روی آنتن برود و در ادامه تصمیم به 
پخش »افرا« گرفته شد، آیا زمان کافی برای تولید 
این سریال داشتید؟ اظهارکرد: به اندازه کافی زمان 
نداشتیم با این همه تصویربرداری »افرا« نسبت به 
کارهای دیگرم با فاصله بیشتری از آغاز پخش به 
پایان رسید ولی بازهم این فاصله ایده آل نبود. من 
دلم می خواست یکی ـ دو ماهی بیشتر برای تدوین، 
موسیقی، صداگذاری و جلوه های ویژه فرصت داشته 
باشیم. فکر نمی کردیم به این زودی سریال پخش 
شود به همین خاطر کمی  دست نگه داشته بودیم تا 
تدوین پیش برود و بعد به موسیقی برسیم که کمی 
 در این بخش درگیر عجله شدیم، ولی در کل پخش 
»افرا« آنقدر هم به یکباره نبود و ما یک آمادگی ذهنی 
داشتیم. در حال حاضر هم تصویربرداری این مجموعه 
به پایان رسیده است ولی تدوین ادامه دارد. توفیقی در 
بخشی دیگر درباره رقابت تلویزیون با شبکه نمایش 
خانگی و تفاوت این دو مدیوم، خاطرنشان کرد: آثار 
هر ۲ گروه مخاطبان مشترکی دارند ولی اساسا 
تلویزیون به لحاظ دسترسی راحت تر است و مخاطبان 
گسترده تری دارد ولی از آن طرف، در شبکه نمایش 
خانگی فضای کاری چه به لحاظ امکانات و چه به لحاظ 
مالی بازتر است. از سوی دیگر نیز به لحاظ آزادی های 
کار، فضا در شبکه نمایش خانگی بازتر است؛ اما 
به هرحال هر کدام جذابیت های خاص خودش را دارد 

و برای من کارکردن در هر ۲ بخش جذابیت دارد.

بهرنگتوفیقی،کارگردان»افرا«:
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5فرهنگ وهنر   سال  چهارم 
شمار ه     1109

چهارشنبه 
1400 .06 .24
08   صفر 15/1443 سپتامبر  2021

a r m a n m e l i . i r


